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Gabriel Estrada San Juan

PIPA AND GALLIENUS*1

Princess Pipa of the Marcomanni, alleged wife or concubine of Emperor Gal
lienus, is a character known to us through four references in three late sources. 
The information they provide is scarce and difficult to interpret, despite the fact 
that she is an important part of the alliance formed between these Germanic 
people  and  the Empire. In this article, these passages are interpreted in detail, 
while trying to reconstruct the historiographical tradition and relating the con
tribution of modern scholars regarding the historical setting of the alliance and the 
possible bigamous marriage implied by one of the sources.

О Пипе, принцессе маркоманнов, предположительно супруге или наложни-
це  императора Галлиена, сохранилось четыре упоминания в трех поздних 
источниках, которые сообщают скудные и трудные для истолкования све­
дения. Между тем, Пипа играла важную роль в заключении союза этого 
германского народа с Римской империей. В статье дается по возможности 
полный комментарий к дошедшим пассажам, предпринимается попытка 
реконструировать историографическую традицию и оценить вклад совре-
менных ученых в вопросы об исторической обстановке при заключении 
союза и возможности двоеженства Галлиена, на которое намекает один из 
источников.

1*  Grup de Recerques en Antiguitat Tardana (University of Barcelona). This 
study was undertaken within the framework of the research project PID2019-
104448GB-I00 (Ministry of Economy, Industry and Competitiveness) and the 
group 2017 SGR211 of AGAUR (Agència de Gestió d’Ajuts Universitaris i de 
Recerca).
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